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Såleblødninger er et overset problem 

I mange besætninger er problemet ikke digital dermatitis, men såleblødninger. Et problem, der skal tages alvorligt, 
for ingen kvægbrugere har råd til at ignorere halte køer. 

”Tag jeres mobiltelefon frem og find lommeregneren,” opfordrer chefkonsulent Anne-Mette Søndergaard, LandboNord.

”Hvor mange halte køer har I i jeres besætning? De æder hver dag fire foderenheder, I ingenting får for. Gang antallet af halte køer med fire x 
prisen pr. fe. En halt ko mangler fire-fem kg i ydelse. Gang antallet af halte køer med fire x DB pr. kg mælk. Hvor mange køer har I mistet på grund 
af halthed? Gang det tal med 15.000 kr., og læg de tre beløb sammen.

Det er derfor, I sidder her i dag!”

Anne-Mette Søndergaard forstår at fange tilhørernes opmærksomhed. Og hun benytter lejligheden til at slå et slag for klovlidelsen såleblødninger. 

”Det er simpelthen en sygdom, vi skal til at forstå. Jeg troede, jeg vidste alt om klovsundhed, og jeg så digital dermatitis overalt. Men der er masser 
af besætninger, hvor digital ikke er problemet,” slår hun fast.

Begynder med laminitis
Laminitis, som to-fire måneder efter kælvning kan give såleblødninger, er en smertefuld lidelse med blødninger omkring læderhuden. Lidelsen opstår 
hos dyr, der rammes af flere uheldige påvirkninger samtidig, og kælvningshormonerne er én af de faktorer, som kan være med til at give laminitis. 
Derfor er det ofte nykælvere, der rammes. Emnet vil blive behandlet i foredrag og på kurser i klovsundhed.

Anne-Mette Søndergaard illustrerer problematikken med et eksempel.

”Er der nogen af jer, der kender den der kælvekvie, der står og tripper i det bageste hjørne af stalden? I tænker, hva’ fan’ står hun der for? For hun 
er sikkert ikke engang halt. Hun har ondt. Temmelig sikkert i alle fire klove,” siger hun.

Hav en plan med halte dyr
I rækken af løsningsforslag, nævner hun først værktøjet KlovRisk.

”Det gennemgår hele besætningen, så I finder ud af, hvad problemet er. Jeg ved godt, hvad problemet er,’ tænker I sikkert. Sådan tænkte jeg også, 
men så prøvede jeg KlovRisk, og jeg blev klogere,” indrømmer Anne-Mette Søndergaard.

Sluttelig maner hun til eftertanke i forhold til halte dyr i skånehold.

”Hvor mange har I i skånehold, som I ikke har en plan med? I retning af Hun går der, til hun bliver bedre. Det er simpelthen ikke i orden 
dyrevelfærdsmæssigt. I skal tage stilling til, hvornår hun skal være frisk igen, og hvad der ellers skal ske,” lyder det fra Anne-Mette Søndergaard, 
før hun stille spørger:

”Hvor mange af jer fik over 300.000 kr. på lommeregneren? Hvor mange skoledrenge kan I ansætte til at spule klove for det? Og hvor mange gange 
kan I ringe til klovbeskæreren?”

Læs også:

Nye metoder til at finde halte køer
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